
 

 

 

 

17.2 Tvoření konjunktivu 

Konjunktiv se tvoří snadno. Od indikativu se odlišuje pouze tím, že postrádá přímnožek a 

odlišnými koncovkami. Tyto koncovky jsou však ve skutečnosti pouze jednoduchou 

obměnou indikativních koncovek a vyskytují se pouze ve dvou vzorech. 

Důležitá gramatika 

1. Odstranit přímnožek 

2. Nahradit koncovky indikativu 

koncovkami konjunktivu 

 

17.2.1 Prezent aktiva, aorist aktiva, aorist pasiva 

Koncovky konjunktivu jsou stejné jako u indikativu prézentu aktiva slovesa λυω 

s prodlouženými počátečními samohláskami. 

   -ω, -ῃς, -ῃ, -ωμεν, -ητε, -ωσιν 

Tedy: 

 prézens aktiva λυω, λυῃς, λυῃ, λυωμεν, λυητε, λυωσιν 

 aorist (I.) aktiva λυσω, λυσῃς, λυσῃ, λυσωμεν, λυσητε, λυσωσιν 

 aorist (II.) aktiva βαλω, βαλῃς, βαλῃ, βαλωμεν, βαλητε, βαλωσιν 

 aorist pasiva  λυθω, λυθῃς, λυθῃ, λυθωμεν, λυθητε, λυθωσιν 

 

 

 

 



 

 

 

 

17.2.2 Prezent media, prezent pasiva, aorist media 

Koncovky konjunktivu jsou stejné jako u indikativu prezentu media slovesa ῥυομαι / pasiva 

slovesa λυω s prodlouženými počátečními samohláskami. 

  -ωμαι, -ῃ, -ηται, -ωμεθα, -ησθε, -ωνται 

Tedy: 

 prézens media ῥυωμαι, ῥυῃ, ῥυηται, ῥυωμεθα, ῥυησθε, ῥυωνται 

 prézens pasiva λυωμαι, λυῃ, λυηται, λυωμεθα, λυησθε, λυωνται 

 aorist (I.) media ῥυσωμαι, ῥυσῃ, ῥυσηται, ῥυσωμεθα, ῥυσησθε, ῥυσωνται 

 aorist (II.) media γενωμαι, γενῃ, γενηται, γενωμεθα, γενησθε, γενωνται 

 

Poznámky 

 Slovesa na -εω jsou lehká v konjunktivu – koncovky vždy začínají dlouhou 

samohláskou, proto ε bude vždy absorbováno a koncovky identické s koncovkami 

konjunktivu slovesa λυω. Tak konjunktiv prézentu aktiva slovesa φιλεω je φιλω, 

φιλῃς, φιλῃ, φιλωμεν, φιλητε, φιλωσιν. 

 εἰμι používá stejné koncovky, ale bez kmene – jeho konjunktiv prézentu je ὠ, ᾐς, ᾐ, 

ὠμεν, ἠτε, ὠσιν. 

 

 


